



**Wilson  
Center**

**Digital Archive**  
International History Declassified

[digitalarchive.wilsoncenter.org](https://digitalarchive.wilsoncenter.org)

**May 28, 1945**

**Report concerning the Work of the Xinjiang  
Provincial Party Committee from January 1943  
through March 1945**

**Citation:**

"Report concerning the Work of the Xinjiang Provincial Party Committee from January 1943 through March 1945", May 28, 1945, Wilson Center Digital Archive, RGASPI f.17 op.128 d. 824 l.151-154. Obtained by Jamil Hasanli and translated by Gary Goldberg.  
<https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/121820>

**Summary:**

A report on the Xinjiang Provincial Party Committee, from its founding in 1943 through early 1945.

**Credits:**

This document was made possible with support from MacArthur Foundation

**Original Language:**

Russian

**Contents:**

Original Scan  
Translation - English

Original Scan  
127  
РАССЕКРЕТНО  
28  
СОВ. СЕКРЕТНО  
экз. № 1.  
май 1946 года.  
26  
1197

ДОКЛАД

О РАБОТЕ СИНЬЦЗЯНСКОГО ПРОВИНЦИАЛЬНОГО ПАРТИЙНОГО КОМИТЕТА

с января 1943 г. по март 1945 г.

RGASPI, f. 17, op. 128, d. 824

Предисловие: Прошло 2 с лишним года с тех пор, когда 16 января

1943 г. был создан Синьцзянский провинциальный партийный комитет. В мо-

мент, когда проводит свою работу 6-й конгресс ГМД, целесообразно соста-

вить доклад о состоянии работы Комитета и представить доклад на рассмот-

реть конгресса. Для краткости прежде всего дается краткое описание об-

становки работы и процесс создания и организации этого комитета.

Синьцзян далеко отдален, граничит с сильным соседом и издавна счи-

тается важным районом государственной обороны. По своему национальному

составу провинция разнородна, все время возникают беспорядки, влияния

и нет, убеждения населения разнообразны и даже дошло до того, что

создалась опасная обстановка, ставящая под угрозу устои государства.

Центр, понимая это, в 1942 г. реорганизовал провинциальное правительст-

во и создал партийный комитет. Затем Постоянный Комитет на своем 217 за-

седании с санкции 5-го пленума ЦИК решил: "Командировать Шэн Ши-цзя в

качестве главы Синьцзянского провинциального исполнительного комитета,

а также Жу-цзин, Хун Гуй, Чжан Да-тун, Кй Чжэнь-ин, Лин Бо-я и Чжан Чжы-чжи

в качестве членов, назначив по совместительству генеральным секретарем

а также Жу-цзина". В дальнейшем дополнительно были командированы в качестве

членов этого комитета: Ли Ин-ци, Ли Бу-линь, Чэн Дун-бо, Хэ Гэн-гуан.

6 января 1943 г. глава и члены Комитета, за исключением Чжан Да-туна и

Хун Гуя до сих пор не приступивших к работе, дали присягу и приступили

к работе. Центр специально посылал Лян Хань-цао для приема присяги.

После проведения церемонии, этот Комитет был официально создан.

В марте 1943 г. Ли Бу-линь и Чэн Дун-бо, с санкции Цзунцая, были

отстранены от должности и были заменены Сун Нянь-цы и Лю Ан-сяном. В  
 м-це были отстранены от должности члены Чжан Да-тун и Хун Гуй.  
 Кто из них были назначены Сюй Гуань-юй и Тун Ши-цзянь. 1 января 1944 г.  
 в отставку Юй Чжэнь-ин. Центр дополнительно послал в качестве членов  
 Шяо-сяня, Ван Ли-тина и Чжан Гуан-цяня. В виду того, что увеличился  
 объем работы, было получено разрешение на реорганизацию отделов в бюро.  
 Генеральный секретарь Хуан Жу-цзинь был назначен начальником секретариата,  
 член Комитета Линь Бо-я был назначен начальником Организационно-Ин-  
 структорского Бюро, Тун Ши-цзинь - начальником Бюро Пропанды. 11 август  
 были проведены большие изменения в составе работников политических ор-  
 ганов провинции. Член и по совместительству генеральный секретарь Хуан  
 Жу-цзинь, член и по совместительству начальник Бюро Линь Бо-я, Тун Ши-ц-  
 жинь, член Чжан Чжы-чжи, секретарь Чэн Тао, начальник Отдела Ван Цзу-хуй,  
 Янь-пу, главный бухгалтер И Кэ-бин, зав. Орготделом Хо Хань-ци, 13 уез-  
 дских секретарей, члены партийных комитетов, непосредственно подчиненных  
 комитетов, и многие члены партии были посажены в тюрьму, и работа Комитета  
 сама собой прекратилась.

В сентябре м-це Шэн Ши-цай покинул Синьцзян. Временно исполняющим  
 обязанности главы Комитета стал Чжу Шао-лян. За работу внутри Комитета  
 временно стал отвечать Ван Ли-тин совместно с Сюй Гуань-нем и Цзинь Шао-  
 сянем.

В октябре в Синьцзян прибыл У Чжун-син, назначенный главой Комитета  
 В ноябре м-це Постоянный Комитет на своем 268 заседании с санкции Центра  
 внес решение: "Главу Синьцзянского провинциального Исполнительного Коми-  
 тета Шэн Ши-цай отозвать из Синьцзяна и вместо него назначить У Чжун-си-  
 на."

"Исполняющий по совместительству обязанности генерального секретаря  
 Хуан Жу-цзинь не мог справиться с обязанностями, поэтому временно испол-

Ввиду того, что члены Хуан Жу-цзинь, Чжан Чжы-чжи, Линь Бо-я, Тун Ши-цкань, Лю Кун-сян не могли справиться со своими обязанностями, то вместо них командировать Гао Бо-кй, Сун Фу-шэн, Ван Чан-янь, Чжоу Кунь-тянь, Чжу Юн-хуа; члена Ли Ин-ци перевести на другую работу и вместо него назначить Се Юн-цунь". Затем этот Комитет специально назначил генсека Чэн Си-хао начальником секретариата, члены Ли Ин-цунь и Сун Фу-шэн с санкции центра были назначены начальниками соответственно Организационно-Инструкторского Бюро и Бюро Пропаганды. Все перечисленные члены приступили к исполнению своих обязанностей 1 января 1945 г. До этого, временно исполняющим обязанности генсека был Цзинь Шао-цань, врем. исполн. обязанности начальника Орг.-Инструкт. Бюро и Бюро Пропаганды были соответственно Ван Ли-тин и Сюй Гуань-кй. Члены Хуан Жу-цзинь, Чжан Чжы-чжи, Тун Ши-цкань и Линь Бо-я вернулись в Чунцин. Член Комитета Сюй Гуань-цянь еще не приступил к работе, члены Шэн Ши-цзи зимой 1944 г. выехал из Синьцзяна в Чунцин, член Ван Чан-янь вскоре после приезда в Синьцзян вновь выехал в Чунцин и до сих пор еще не возвратился. Член Гао Бо-кй по совместительству назначен особоуполномоченным 6-го района по административному контролю и живет в Алтае. Член Чжу Юн-хуа находится на работе в Синьцзян. Все деловые вопросы и вопросы кадров отрегулированы. Секретари уездных партийных комитетов уже назначены и в большинстве своем по совместительству назначены уездными начальниками. Работа всех видов продолжает разворачиваться.

Суммируя вышеописанное, работу данного Комитета можно разбить на четыре периода:

1-ый период с января по декабрь 1943 г. является периодом начального создания. Хотя в этот период ощущался недостаток в кадрах и материальных средствах, все же работа проводилась успешно и установленный план большей частью выполнен.

- 4 -

2-ой период с января по август 1944 г. - период развертывания работы. Вся работа проводилась по годовому плану. После преобразования отделов в бюро, работа стала проводиться еще более интенсивнее.

3-ий период с августа по декабрь 1944 г. характерен спадом работы. После событий в провинциальных административных кругах ряд ответственных работников Комитета был лишен свободы, не мог проводить работу и просидел в тюрьме 2 месяца. Следовательно, работа, в силу обстоятельств, временно была прекращена. Партийная деятельность в провинции начала проводиться совсем недавно и подвергнувшись такому тяжелому удару, которая до сих пор, что она пришла в упадок.

4-ый период с 1 января 1945 г. является периодом восстановления. После того, как была проведена официальная реорганизация провинциального Комитета, после того как приступили к работе генсек Чэнь Си-хао, Се Кун-дунь и Сун Фу-шэн, были назначены ответственные лица за каждый вид работы, потребовались новые изменения, и работа начала проводиться на новой основе. В скором времени все будет приведено в порядок.

Однако, в Синьцзяне еще не устранены бедствия, причиняемые бандитами, пути сообщения также очень затруднены, цены поднялись, расходы увеличились. Эти вопросы очень серьезные и в будущем потребуются удвоить усилия.

-----

[Translator's note: The appropriate spelling of Chinese names has not been verified for all individuals mentioned in this document.]

TOP SECRET

Copy N<sup>o</sup> 4

28 May 1945

REPORT

CONCERNING THE WORK OF THE XINJIANG PROVINCIAL PARTY Committee  
from January 1943 through March 1945

[Translator's note: Some initial words along the left margin were obscured due to faulty reproduction]

Foreword: Over two years have passed since the Xinjiang provincial Party committee was created on 16 January [1943]. At [a moment] when the 6th GMD [KMT] congress is pursuing its work it is advisable to draw up a report about the state of work of the Committee and submit a report for the consideration of the congress. To begin with, for brevity a brief description is given of the work situation and the process of the creation and organization of this committee.

Xinjiang is very remote. It borders a strong neighbor and has long been considered an important region of national defense. The province is ethnically diverse, disturbances break out all the time, there is no [Party] influence, the population's convictions are diverse, and have even reached the point that a dangerous situation [has developed] which put the foundations of the country under threat. Understanding this, in 1942 the center reorganized provincial governments and created a Party committee. Then with the sanction of the 5th TsIK plenum the Permanent Committee decided in its 217th meeting, "Assign Sheng Shicai as chief of the Xinjiang Provincial Executive Committee, [and] Huang Rujin, Hong Gui, Zhang Datong, Yu Zhenlian, Lin Boya, and Zhang Zhizhi as members of this committee, appointing Huang Rujin to also serve as General Secretary. Henceforth the following are additionally assigned as members of this committee: Li Yingqi, Li Pulin, Cheng Dongbai, and He Gengguang.

On 6 January 1943, the chief and Committee members, with the exception of Zhang Datong and Hong Gui, who had not yet begun work, swore the oath and started work. The center sent Liang Hanco especially to receive the oath. This Committee was officially created after the ceremony was conducted.

In March 1943 with the sanction of Zongzai [sic] Li Pulin and Cheng Dongbai were removed from [their] posts and replaced by Song Nianzi and Liu Yongxiang. In [unreadable month, possibly June] members Zhang Datong and Hong Gui were removed from [their] positions. Xu Guanyu and Dong Shiquan were appointed in their places. On 1 January 1944 Yu Zhenlian retired. The center sent Jin Shaoxian [sic], Wang Liting, and Zhang Guangqian in addition as members. In view of the fact that the [amount] of work had increased permission was received to reorganize the departments into a bureau. Committee member General Secretary Huang Rujin was appointed chief of the secretariat [and] Committee member Lin Boya was appointed Chief of the Organizational [Instructional] Bureau, [and] Dong Shiquan [was appointed] Chief of the Bureau of Propaganda. On 11 August, great changes were made in the composition of the officials of the province's political bodies. [Committee] member and General Secretary Huang Rujin, [Committee] member and Bureau chief Lin Boya, Dong Shiquan, [Committee] member Zhang Zhizhi, Secretary Chen Tao, Department chief Wang Zuhui, Ding Yanpu [sic], Chief Accountant Yi Keping, Chief of the Organization Department He Hangqi, 13 district secretaries, members of Party committees of directly subordinate [regions], and many Party members were imprisoned, and the work of the Committee was halted.

Sheng Shicai left Xinjiang in September. Zhu Shaoliang became the acting chief of the Committee. Wang Liting temporarily became responsible for work inside the Committee along with Xu Guanyu and Jing Shaoxian.

In October Wu Zhongxin, who had been appointed chief of the Committee, arrived in Xinjiang. In November with the sanction of the Center the Permanent Committee rendered a decision at its 258th session: "Sheng Shicai, the chief of the Xinjiang Provincial Executive Committee, is to be recalled from Xinjiang and Wu Zhongxin was appointed in his place".

The acting [chief], Huang Rujing, combined with the responsibilities of General Secretary, could not cope with the responsibilities, and therefore Cheng Xihao is appointed the acting [General Secretary]. In view of the fact that [Committee] members Huang Rujing, Zhang Zhizhi, Lin Boya, Dong Shiquan, and Liu Yongxiang could not cope with their responsibilities, Gao Boyu, Song [one name element unreadable]sheng, Wang Changyan, Zhou Kuntian, and Zhu Yonghua were assigned to replace them; [Committee] member Li Yingqi is to be transferred to other work and Xie Yongcun is appointed in his place". Then this Committee [officially] appointed General Secretary Cheng Xihao as Chief of the Secretariat, and with the sanction of the center [Committee] members Xie Yongcun [sic] and Song Fusheng were appointed chiefs of the Organizational Instructional Bureau and Bureau of Propaganda respectively. All the listed members began to carry out their responsibilities on 1 January 1945. Until this time Jing Shaoxian was acting General Secretary, and Wang Liting and Xu Guanyu were Chief of the Organizational Instructional Bureau and Bureau of Propaganda respectively. [Committee] members Huang Rujing, Zhang Zhizhi, Dong Shiquan, and Lin Boya returned to Chongqing. Committee member [Zhang] Guangqian [SIC, previously spelled Guangqian] has still not begun work; in the winter of 1944 [Committee] members [SIC] Sheng Shicai left Xinjiang for Chongqing, and soon after arrival in Xinjiang [Committee] member Wang Changyan left for Chongqing and still has not returned. [Committee] member Gao Boyu was also appointed to be the special authorized representative of the 6th region for administrative control and lives in Altay. [Committee] member Zhu Yonghua is [en route] to Xinjiang. All business matters and personnel matters have been settled. The secretaries of district Party committees have already been appointed and the majority have also been appointed as district chiefs. Work of all kinds continues to develop.

Summarizing the above, the work of this Committee can be broken down into four periods:

The first period from January through December 1943 was the period of initial creation. Although a shortage of personnel and material resources was felt in this period the work nevertheless was done successfully and the established plan was for the most part fulfilled.

The second period from January through August 1944 was a period of the development of the work. All work was done according to the annual plan. After the reorganization of the departments into bureaus the work started to be done more intensively.

The third period from August through December 1944 was characterized by a work slump. After the events in the provincial administrative circles a number of senior officials of the Committee were imprisoned, could not carry on work, and were imprisoned for two months. Accordingly, work was temporarily halted by virtue of the circumstances. Party activity in the province began to be done quite recently and, subjected to such a serious blow, what an annoyance, that it led to a decline.

The fourth period since 1 January 1945 is a period of rebuilding. After an official

reorganization of the provincial Committee was done, after General Secretary Cheng Xihao, Xie Yongcun, and Song Fusheng began work senior officials were appointed for each type of work, new changes were required, and the work began to be carried out on a new basis. Soon everything will be put in order.

However, the calamities caused by the bandits have still not been eliminated, the railways are also very encumbered, prices have risen, and expenses have increased. All these issues are very serious and will require redoubled efforts in the future.